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DĚTI NEZNAJÍ SLOVO „RASA“ 
 

„Co znamená narození Ježíše? 
 

„Budu u tebe, nezapomenu na tebe!“ (Anetka, 7 roků) 
 

„Děkuji Pane, že udržuješ kontakty mezi zemí a nebem.“ (Nina, 12 roků) 
 
 
   Viděl jsem fotku dvou až tříletých dětí: jedno z nich s černou kůží, druhé s bílou. Dítě s černou 
kůží se spontánní láskou hladilo bílé dítě. Dojetí z tohoto velmi přirozeného gesta mi nabídlo 
podnět pro promluvu a přání, které vám chci poslat k oslavě Božího narození 2015. 
    
Moje milovaná salesiánská rodino, rozšířená po celém světě. Přítelkyně a přátelé Dona Boska, 
následovníci jeho výchovného systému a jeho děl! Prožíváme období tragicky protkané násilím, 
strachem a nesmyslným pronásledováním. Dobu nenávisti a diskriminace, dobu zbrojení. Možná, 
že lidstvo nikdy nezažilo nic podobného. 
    
Samozřejmě nezapomínám na první a druhou světovou válku, kterou nemůžeme vymazat z naší 
kulturní paměti, aby se už něco tak hrozného nikdy víc neopakovalo. Ale stejně si nemohu s bolestí 
nevšimnout této vlny násilí, která zaplavuje náš svět. 
    
Když jsme si začali myslet, že ukončením „studené války“ mezi dvěma velkými bloky svět vstoupil 
do období dlouhého a stabilního míru, vypukl kolotoč velkých a malých konfliktů, zakořeněných v 
terorismu, v selektivní, chladné vypočítavé agresivitě, která vyústila do skutečných občanských 
válek. Nejzřetelnějším vyjádřením toho všeho je to, co se děje v Sýrii, a nikdy předtím nevídané 
hromadné vystěhovalectví. Všichni jsme z toho překvapení a zmatení. 
    
Ptáme se: co se to s námi děje? Kde skončil náš hluboký humanismus? Co se stalo z hledání 
společného dobra, blahobytu pro všechny? Kde jsou očekávané výsledky a ohlašované úspěchy, 
v které jsme doufali na základě úmluv všech národů v rámci OSN? Kde se rodí všechny ty kruté a 
ničivé ideologie? Nač je všechno úsilí nositelů Nobelovy ceny za mír? 
    
Já se dívám na ty dvě děti, jedno bílé a druhé černé, a myslím, že to je odpověď. Děti neznají slovo 
„rasa“, ani ideologie, které oddělují a zabíjejí. Proto jsou schopné být přáteli. 
    
Cílem mé promluvy je to, co jsme mnohokrát četli v evangeliu: jen čisté, nezkažené a neposkvrněné 
srdce, jakým je srdce dítěte, vejde do nebeského království. 
    
Jsou Vánoce a slavíme – jak napsal Pavel Evdokimov – tajemství bláznivé lásky Boha. To je 
tajemství vtělení – bláznivá láska k lidským stvořením a k světu, ve kterém jsme hosty. A tato lidská 
stvoření v mnoha oblastech, v každodenních událostech a otřesech procházejí cestou násilí, bolesti, 
teroru a smrti. 



    
„Neboť se nám narodilo dítě, byl nám dán syn“ (Iz 9, 5), říká Písmo svaté.  
Chlapec, který jako chlapci všech dob, nepoznal ideologie a rozdíly. Chlapec, který je skutečným 
hlasatelem pokoje, lidskou tváří Boha, je zároveň povolaný podstoupit násilí a krvavou smrt. 
    
Moji přátelé a přítelkyně, milí čtenáři a čtenářky: dovolme, aby naše srdce pocítilo tuto vroucí 
výzvu o pokoj, o ukončení každé ideologie a předsudků, o hledání skutečného bratrství. 
    
Je to možné. Tento ideál lidství není ideologií. Je snem, který se ve zmenšené podobě uskutečňuje 
v té míře, v jaké každý z vás, i já sám, vykonáme jakýkoli velkorysý čin pravé lidskosti. Jakákoli oběť, 
která překoná barvu pleti, každé autenticky lidské setkání plné úcty, které překoná všechnu 
nerovnost a každou rozdílnost. 
    
Vyzývám vás tedy, abyste tyto Vánoce prožívali s trochou bláznovství a odpověděli na bláznivou 
lásku Boha. Snili o velkých věcech, ale převedli je do jednoduchých a konkrétních činů. 
    
Věřte mi: jestliže je násilí virus, který se přenáší a je nakažlivý, a který dostáváme v každodenním 
životě, tak i něžnost, úcta, vděčnost, horlivost a vlídnost – přestože si uvědomujeme individuální 
rozdíly a rozdíly úloh, jakož i další rozměry lidského života – se dostávají a přenášejí od člověka k 
člověku. 
    
A tak krok za krokem, i v těch nejvšednějších činech každého dne všichni společně prohlašujeme: 
NE nenávisti a násilí! Protože chceme být jako děti, které nemají žádné rozdělující a zabíjející 
ideologie, a protože jedno dítě se narodilo pro nás, dítě nám bylo darováno, Syn Boží, o těchto 
vánocích a na věky věků. 
 
 

Ať Bůh-Láska žehná vám i vašim rodinám. 
Požehnané Vánoce v tomto roce milosti,  

ve kterém jsme společně slavili dvousté výročí narození svatého Jana Boska. 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Podle Il Bollettino Salesiano, prosinec 2015 

                             přeložil  Roman Farion ) 

http://www.madonnadellaconsolazione.com/funzioni.asp?id_a=388

